
3    سیاسـت   سال پنجم
شماره    1249

یکشنبه 
1400 . 12 . 15
03   شعبان  06/1443  مارس 2022

a r m a n m e l i . i r واکنش جمعیت ایثارگران به تفاهم نامه  
همکاری بنیاد شهید با موسسه شهدای عراق: 

  قاضی زاده هاشمی 
باید عزل شود

 چطور می خواهید جواب شهدا را بدهید؟ 

گفت وگــو
امیرعلی ابوالفتح در گفت وگو با »آرمان ملی«:             

 روابط ایران و آژانس؛
 یك گام جدی رو به جلو

  اختلافات ایران و آژانس به حداقل رسیده است
  شورای حکام علیه ایران قطعنامه صادر نمی کند

گــــزارش

آرمان ملی: 12اسفند بود که دستیار ویژه 
و قائم مقام در امور جامعه هدف بنیاد شهید و 
امور ایثارگران با تشریح موضوع همکاری بنیاد 
شهید و امور ایثارگران با موسسه شهدای عراق 
گفت: سفر معاون محترم رئیس جمهور و رئیس 
بنیاد شهید و امور ایثارگران به صورت رسمی 
و در چارچوب سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی انجام شده است. کامیار ثقفی با اشاره به 
تفاهم نامه همکاری مشترک میان بنیاد شهید 
و امور ایثارگران با موسسه شهدای عراق افزود: 
این تفاهم نامه با هدف انتقال تجارب، توسعه 
همکاری های اقتصادی، ارائه خدمات درمانی 
و البته در تمام موارد، با احتساب هزینه های 
مترتب و دریافت آن ها و نیز تسهیل زیارت 
خانواده های معظم شهدا و ایثارگران به امضا 
رسیده است و ان شاءا... جامعه ایثارگری از منافع 
آن بهره خواهند برد. وی در تشریح فعالیت ها و 
جامعه هدف موسسه شهدای عراق گفت: این 
موسسه در سال 2۰۰۵ تأسیس شده اما آغاز 
به کار آن به سال 2۰۰۷ بر می گردد. خانواده 
شهدا و قربانیان به شهادت رسیده توسط رژیم 
بعثی، خانواده شهدا و مجروحین حشدالشعبی 
و شهدا و همچنین مجروحین عملیات جنگی 
و تروریستی سال های اخیر تحت پوشش این 
موسسه قرار دارند. دستیار ویژه و قائم مقام در 
امور جامعه هدف بنیاد شهید و امور ایثارگران 
افزود: ۳۵۰ هزار خانواده تحت پوشش این 
موسسه هستند که از این تعداد تقریباً ۵۵ هزار 
شهید توسط رژیم بعث به شهادت رسیدند. 
حدود 1۰ هزار شهید حشدالشعبی و بقیه شهدا 
و مجروحان عملیات تروریستی و بمباران مناطق 
غیر نظامی سال های اخیر و مبارزه با داعش 
هستند. ثقفی خاطرنشان کرد: همان گونه که 
اشاره شد سفر معاون محترم رئیس جمهور و 
رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران به صورت 
رسمی و در چارچوب سیاست خارجی جمهوری 
اسلامی ایران و با هدف گسترش همکاری های 
اقتصادی و فرهنگی و خدماتی انجام شده است. 
با تحقق بندهای تفاهم نامه امضا شده بنیاد 
شهید و امور ایثارگران با موسسه شهدای عراق با 
عنایت به ظرفیت های تخصصی موجود در کشور 
و به خصوص بنیاد شهید و امور ایثارگران علاوه 
بر پیگیری سیاست های جمهوری اسلامی در 
تعمیق روابط همه جانبه با کشورهای دوست، 
.. جامعه هدف از  . برادر و همسایه، ان شاءا
دستاوردهای اقتصادی و فرهنگی حاصل از آن 

منتفع خواهند شد. 
 واکنش به اقدام بنیاد شهید 

به دنبال امضای تفاهم نامه همکاری مشترک 
میان بنیاد شهید و امور ایثارگران با موسسه شهدای 
عراق با حضور سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی 
معاون رئیس جمهور و رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران و عبدالاله النائلی رئیس موسسه شهدا 
عراق که در محل این موسسه در بغداد امضا شد 
»جمعیت ایثارگران دفاع مقدس« با انتشار بیانیه ای 
نوشتند: ... آقای قاضی زاده چه جوابی به کهنه 
سربازان و تنگ نفسان شیمیایی کشور دارید؟ با چه 
توجیه ای که حتی در رسیدگی به امور ایثارگران 
ناتوان هستید آمادگی خود را در جهت رتق و فتق 
امور شهدای عراقی )قاتلان فرزندان ملت شریف 
ایران( اعلام کرده اید؟ چطور می خواهید جواب 
شهدا را بدهید؟ گفتنی است در تفاهم نامه ای که 
معاون رئیسی دو روز قبل با نماینده کشور عراق 
امضا کرد آمده است: طرف عراقی از ایران نیز 
خواسته در زمینه ساخت شهرک های مسکونی در 
عراق برای موسسه شهدا و جانبازان این کشور اقدام 
کند و در این تفاهم نامه توافق شد کارگروه مشترکی 
برای پیگیری بندهای مختلف این تفاهم نامه 
لنائلی رئیس  تشکیل شود. همچنین عبدالاله ا
موسسه شهدای عراق هم گفته است: تفاهم نامه 
با بنیاد شهید و امور ایثارگران برای ما بسیار مهم 
است و عراق خواستار گسترش همکاری ها در این 
زمینه است، زیرا شهدا و ایثارگران دو کشور در کنار 
یکدیگر علیه تروریسم مبارزه کرده اند. »جمعیت 
ایثارگران دفاع مقدس« در بیانیه خود خواستار 
برکناری امیرحسین قاضی زاده هاشمی از ریاست 

بنیاد شهید و امور ایثارگران شده اند.

به گفته مدیرعامل شرکت سپرده گذاری 
مرکزی شرکت مخابرات همچنان سود سال 
گذشته را واریز نکرده و به همین دلیل سازمان 
بورس در چارچوب قوانین و مقررات موجود 
اقدامات حقوقی خود را علیه این شرکت انجام 
داده است. محمد باغستانی مدیرعامل شرکت 
سپرده گذاری مرکزی گفت: هم اکنون دو 
شرکت پتروشیمی جم و گل گهر با انجام افزایش 
سرمایه، سود سهامداران عدالت را به صورت 
سهام جدید پرداخت کردند. اما شرکت مخابرات 
همچنان سود سال گذشته را واریز نکرده که 
سازمان بورس در چارچوب قوانین و مقررات 
موجود اقدامات حقوقی خود را علیه این شرکت 
انجام داده است. امیدواریم سود مجمع سال 
گذشته و امسال شرکت مخابرات توامان توسط 
شرکت مذکور واریز شود. اگر شرکت مخابرات 
اقدام به واریز سود سال مالی ۹۸ و ۹۹ کند، همه 
این سود به صورت یکجا به حساب سهامداران 

عدالت واریز خواهد شد.

ویـــژه
 شکایت سازمان بورس

 علیه مخابرات 

دولت  شجاعی:  حمید  ملی-  آرمان 
دوازدهم حسن روحانی با وجود عملکردهای 
مثبت و منفی در حوزه های مختلف به ویژه 
حوزه اقتصادی بسیار مورد انتقاد جریان مخالف 
قرار داشت و این صحبت مدام مطرح می شد که 
اگر دولت روحانی برود دولت بعدی شرایط را 
بهبود خواهد بخشید و نارضایتی های مردم بر 
طرف خواهد شد. این در حالی است که دولت 
سیزدهم با شعارهای اقتصادی و حرکت در 
راستای تغییر به نفع مردم روی کار آمد اما 
با گذشت قریب به ۷ ماه هنوز نه تنها شرایط 
اقتصادی و معیشتی مردم بهتر نشده بلکه به 
عقیده برخی شرایط سخت تر شده است. دولت 
باید از فضاها و فرصت  هایی که به دست می آورد 
مثل شرایط پس از احیای برجام و لغو تحریم ها 
استفاده کند و وضعیت جامعه را بهبود ببخشد تا 
اعتماد جامعه بیش از این کاهش نیابد و اینگونه 
نباشد که مردم به یک سال نرسیده عملکرد 

دولت قبلی را متذکر شوند. 
 قضاوت منصفانه؛ عملکرد صادقانه

بسیاری بر این باورند که در نوع تعامل 
حاکمیت و مردم باید شفافیت و صداقت در همه 
امور وجود داشته باشد تا رابطه متقابل و دوسویه 
ایجاد شود و اعتماد جامعه نسبت به روندها و 
عملکردها کاهش نیافته و از دست نرود. آنچه 
مسلم است و به اذعان کارشناسان و صاحبنظران 
شرایط امروز جامعه جدای از تاثیر برخی 
متغیرهای اقتصادی و مساله تحریم به واسطه 

برخی عملکردهای نه چندان موفقیت آمیز 
وعدم شفافیت در امور با مردم به اینجا رسیده 
است. از طرفی نیزعده ای براین باورند که قائل 
شدن تفاوت و تمایز میان عملکرد دولت ها 
باعث نوعی برداشت دوگانه در جامعه نسبت به 
عملکردها و رویکردها شده است. موید این سخن 
نیز نوع رویکرد رسانه ها و به ویژه صداوسیما به 
مسائل، رویدادها و عملکردهای دولت  دوازدهم 
و دولت سیزدهم بوده که در نوع خود جالب 
توجه بوده است. نگاهی به نوع برخوردهای 
رسانه ای به وضوح نشان می دهد که در بسیاری 
از امورعملکرد دولت دوازدهم حتی اگر در جایی 
نیز گام های مثبتی برداشته یا اساسا به فراموشی 
سپرده شده یا توجه جدی به آن مبذول نشده 
است. این در حالی است که در دولت مستقر 
فعلی تمام عملکردهای دولت در حوزه های 
مختلف نه تنها پوشش رسانه ای گسترده داده 
می شود بلکه اساسا انتقاد زیادی هم به آن 
صورت نمی گیرد. این مساله در حوزه های دیگر 
نیز به همین صورت است. مثلا اگر دقت کنیم 
مذاکرات وین برای انعقاد برجام که در دولت 
حسن روحانی با ریاست محمد جوادظریف 
استارت خورد و به ثمر نشست از ابتدا تا انتها 
و حتی پس از خروج آمریکا از توافق با موج 
حملات، هجمه ها و تخریب ها از سوی دلواپسان 
و رسانه هایشان به ویژه صداوسیما همراه بود 
ومدام این مساله که این توافق بد و برخلاف 
منافع ملی است علیه دولت وقت مطرح می شد. 

در حالی که همین جریان و رسانه  هایشان نه 
تنها رویکردی منفی نسبت به مذاکرات احیای 
برجام در دولت رئیسی نشان نمی دهند بلکه این 
مذاکرات را نیز با توسل به مسائل مختلف توجیه 
می کنند. هرچند که عده ای حتی در شرایط 
فعلی نیز احیای برجام را بر نمی تابند و حتی 
به تیم مذاکره کننده در دولت رئیسی نیز انتقاد 
می کنند که مشخص نیست چه نگرشی را دنبال 
می کنند. آنچه مسلم است اینکه مسائلی چون 
توافق برجام و احیای آن مسائلی است جنبه ملی 
دارد و ثمرات موفقیت یا مضرات عدم موفقیت 
در آن به همه کشور خواهد رسید و از آن جریان 
یا جناح خاصی نیست. باید این نکته را در نظر 
داشت که هر کسی چه در دولت پیشین و چه 
در دولت فعلی در مسائلی که ابعاد و جنبه  های 
ملی داشته عملکردی از خود بر جای گذاشته 
قطعا با هماهنگی مقامات عالیه و سران کشور 
بوده است. از سوی دیگر مساله مهم تر اینکه تمام 
این رویکردها به این جهت است که با استفاده 
از راهکارهای مختلف شرایط اقتصادی کشور 
و معیشت جامعه بهبود پیدا کند. اگر دولت 
بتواند در این حوزه موفقیتی کسب کند قطعا 
هم شرایط را تغییر خواهد داد وهم اعتماد مردم 
را نسبت به عملکرد خود بیشتر خواهد نمود. اما 
اگر به واسطه برخی عملکردهای نه چندان موفق 
دولت نتوانست رضایت مردم را فراهم آورد و 
از فرصت های مختلف پیش رو استفاده نکند 
هم وضعیت معیشت مردم بغرنج تر خواهد شد 

واعتماد عمومی نیز بیش از پیش تقلیل خواهد 
یافت. همه چیز به عملکرد دولت و استفاده از 

فرصت ها بستگی دارد. 
 شرایط فعلی ناشی از فقدان صداقت 

یک نماینده مجلس در مورد وضعیت مذاکرات 
وین اظهار داشت: من بارها گفته ام که باتوجه به 
مواضعی که اینها در مورد برجام و مذاکرات و… 
داشتند و اعلام می کردند، الان نزدیک به یکسال 
گذشته است، خب چرا می روند گفت وگو کنند؟! 
نکنند! در ضمن سفره  مردم را هم رنگین کنند. 
وی افزود: الان سفره  مردم رنگین تر شده است 
یا بی رنگ تر؟! مردم وضع شان بهتر شده است یا 
بدتر؟! اما چرا صدای این آقایان درنمی آید؟ چرا 
نمی گویند »چرا مردم مشکل دارند؟ چرا فقر 
است؟ چرا گرانی است؟.« همه  اینها هم هست؛ 
این مساله  نشانه  عدم صداقت اینهاست. مسعود 
پزشکیان گفت: اینها دارند چراغ خاموش جلو 
می روند. البته من آرزو می کنم موفق باشند. 
بالاخره باید بروند و گفت وگو کنند و مشکلات 
مردم را حل کنند؛ این عقده و کینه ای که وجود 
دارد را تا آنجا که ممکن است از دل مردم بزدایند. 
اما مشکل اینجاست که اینها وقتی دولت دست 
آقای روحانی و ظریف بود، هرروز در صداوسیما 
و مجلس می گفتند »آقا! بیخود رفتید صحبت 
کردید، چرا اجازه نگرفتید؟!« حالا اما دارد 
تمام اینها اتفاق می افتد و در مجلس هم خبری 
نیست، صداوسیما هم چون و چرایی ندارد. وی 
افزود: من فکر می کنم آقای ظریف یا آنها که 
مملکت را دوست دارند و به این مملکت عشق 
می ورزند، دلشان می خواهد مشکل مردم حل 
شود و گرفتاری ها از بین برود و گشایشی به وجود 
 آید؛ حتی اگر این کار را رقیب شان انجام دهد. 
ولی مردم خودشان می فهمند که آن رفتارهای 
مخالفان در آن دوران منصفانه نبود، عادلانه نبود. 
نماینده مردم تبریز در مجلس بیان کرد: مردم را به 
گرو گرفتن و بعد طرح این بهانه که »آقا! مملکت را 
فروختند، نیم ساعته برجام را امضا کردند!«، خب 
همان قراردادی که نیم ساعته امضا شد را بیندازید 
دور؛ چرا نمی اندازید دور؟! در صورتی که اینگونه 
نبود، صادق نبودند، راست نمی گفتند. نایب رئیس 
مجلس دهم تصریح کرد: برجام نیم ساعته امضاء 
نشد، سه ماه در کمیسیون ها بحث شد، سه ماه 
در کمیسیون ویژه صحبت شد؛ انواع و اقسام 
کارشناسان آمدند و نهایتا قبول کردند. حرف نظام 
بود، مگر رئیس دولت می توانست بدون اجازه  این 

کار را بکند؟

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
پس از دیدارش با رئیس سازمان انرژی 
اتمی گفت که در جلسه مشترک 
تبادل نظر فشرده و مثمرثمری را 
داشتیم. او افزود که چند موضوع خاص باقی مانده است 
که باید شفاف سازی می کردیم و هر دو طرف هم تلاش 
کردند اما تا پیش از این موفقیتی در این زمینه نداشتیم. 
گروسی همچنین گفت که تلاش کردیم عملگرایانه پیش 
رویم و متخصصان ما نظام مند تبادل نظر کردند چون ما در 
پایان به یک موفقیت نیاز داریم. مدیر کل آژانس خاطرنشان 
کرد که بر هیچ کس پوشیده نیست الان مذاکرات مرتبط 
درباره احتمال بازگشت ایران و کشورهای دیگر به برجام در 
جریان است و با توجه به اینکه مذاکرات ما موازی آن است 
این دو روند به هم متصل و وابسته است. در صورتی که ایران 
و آژانس درباره این مسائل پادمانی تفاهم نداشته باشند 
تصور اینکه یک توافق جامع مثل برجام محقق شود وجود 
ندارد. در راستای بررسی این صحبت ها و مذاکرات وین، 
»آرمان ملی« گفت وگویی با امیرعلی ابوالفتح، تحلیلگرارشد 

مسائل بین الملل داشته است که درادامه می خوانید. 
  ارزیابی شما از سفر مدیرکل آژانس انرژی اتمی 

به ایران چیست؟
زمانی که رافائل گروسی به تهران سفر می کند و در این 
سطح دیدار می کند و مصاحبه مطبوعاتی نیز به خوبی 
برگزار می شود، به نظر می رسد که اختلافات ایران و آژانس 
به حداقل رسیده است. مشخصا نمی توان گفت که تمامی 
اختلافات حل و فصل شده است اما مشخصا شرایط نسبت 
به هفته های گذشته بهتر شده است. آژانس مسائل فنی 
را با ایران حل و فصل می کند و سفر گروسی نیز به تهران 
در همین راستاست. اینکه گروسی تاکید کرد که بدون 
توافق ایران و آژانس عملا برجام نیز محقق و احیا نمی شود 
امری طبیعی است و اتفاق آن نیز مشخص است. بخش 
عمده ای از مجاری مذاکرات وین مسائل فنی مربوط به 
برنامه هسته ای ایران است. اگر بحث های فنی حل نشود 
مشخصا مسائل سیاسی نیز حل نخواهد شد. طبیعی است 
که ایران باید با آژانس بین المللی انرژی اتمی به توافق 
برسد. در سال 2۰1۵ نیز در ابتدا توافق سیاسی انجام شد و 
پس از اینکه مسائل فنی حل و فصل شد خبر توافق منتشر 
شد. در آن برهه زمانی پرونده پارچین و مسائل مربوط به 
pmd مورد بررسی قرار گرفت و پس از آن توافق حاصل 
شد. امروز نیز احتمالا به این شکل به سمت توافق پیش 
خواهند رفت. آژانس بین المللی انرژی اتمی ادعا می کند 
که بی طرف است و یک نهاد تخصصی است که صرفا مسائل 
فنی را بررسی می کند و دغدغه های مختص خود را دارد که 
باید پاسخ داده شوند تا نگرانی های سیاسی برطرف شود. 
از ماه ها قبل گروسی با طرف ایرانی به موازات مذاکرات 
وین در حال رایزنی بود. با توجه به سفر گروسی به تهران 
و اینکه عنوان کرده است که رایزنی ها مثمرثمر بوده است 
بعید به نظر می رسد که در جلسه شورای حکام علیه ایران 
قطعنامه ای صادر شود و این خطر وجود ندارد. اساسا اگر 
چنین تصمیمی داشتند به ایران نمی آمدند و رایزنی صورت 
نمی گرفت. ممکن است که رایزنی های ایران و آژانس 
طولانی شود و چند هفته ای به زمان بیشتر نیاز داشته 
باشند و دورهای بعدی رایزنی نیز وجود دارد اما با توجه به 
همکاری خوبی که صورت گرفته است بعید به نظر می رسد 

اقدامی علیه ایران انجام دهند. 
نظر وزیرخارجه روسیه در خصوص  اظهار   
درخواست تضمین از آمریکا جهت تداوم همکاری 
تجاری ایران و روسیه ممکن است در مذاکرات ایجاد 

مشکل کند؟
خبری از برخی رسانه ها منتشر شد که طبق آن روسیه 
از آمریکا درخواست تضمین کرده تا پس از احیای برجام 
مانعی در مسیر همکاری تجاری ایران و روسیه وجود نداشته 
باشد. هنوز صحت این خبر به صورت کامل مشخص نشده 
است اما ممکن است مشکلاتی در مسیر مذاکرات ایجاد کند. 
امیدوار هستیم در این برهه زمانی که مذاکرات در مسیر 
خوبی قرار دارد، روسیه اقدام به کارشکنی نکند. ممکن است 
تحریم هایی که علیه روسیه وضع شده است در ماه های 
آینده نیز باقی بماند زیرا در نخستین روزهای بحران اوکراین 
هستیم و مشخصا غربی ها نیز روسیه را تحت فشار اقتصادی 
قرار خواهند داد. این خواسته روسیه یک بحث جدید است 
که مشخصا تبعاتی دارد و باید امیدوار بود که تبعات آن 
برای ایران منفی نباشد و مذاکرات شکست نخورد. اینکه 
روسیه یک مساله جدید در مذاکرات وین مطرح می کند 
مشخصا سازنده نیست و شاید مشکلات دیگری ایجاد کند 
که مشخصا در این برهه زمانی نمی تواند نتایج مثبتی داشته 
باشد. باید در این برهه زمانی هوشمندانه گام برداشت و روند 
مذاکرات در اختیار ایران باقی بماند. شنیده ها در این برهه 
زمانی زیاد است که برخی از آن ها نیز صحت ندارد و باید به 
این سمت حرکت کرد که مذاکرات تحت تاثیر قرار نگیرد 

تا به موفقیت برسد. 
  اینکه تیم های مذاکره کننده عنوان می کنند 
که رایزنی ها به پایان رسیده است و بر آن تاکید 

می کنند، حاوی چه پیام هایی است؟
مشخصا مذاکرات نسبت به روزهای گذشته پیشرفت 
زیادی داشته است. زمانی که گروسی به تهران سفر می کند 
به معنای این است که مذاکرات سیاسی یا تمام شده است و 
یا در آستانه تمام شدن است. در سال 2۰1۵ نیز شاهد بودیم 
که در اواخر مذاکرات آمانو به تهران سفر کرد تا مسائل فنی 
را حل و فصل کند. ظاهر امر این است که به توافق بسیار 
نزدیک شده ایم و در چنین وضعیتی سه حالت وجود دارد. 
یا توافق حاصل می شود و یا شکست می خورد و یا باز هم 
به تاخیر می افتد. تا زمانی که رسما اعلام نشود که توافق 
حاصل می شود ممکن است هر اتفاقی رخ دهد. مشخصا این 
خواسته در میان طرف ها وجود دارد و ما نیز امیدوار هستیم 

که توافق شکل گیرد اما باید منتظر نتیجه نهایی ماند.

روایت »آرمان ملی« از فراز و فرود روابط تلویزیون با مداحان:
 

مداحــــان هم اين رسانـــــه را ملی نمی داننــد 
 محمود کریمی: تصمیم گرفتم طبق خواست رسانه جلو نروم

آرمان ملی – مطهره شفیعی: به اذعان 
افراد، حضور مداحان در صداوسیما  برخی 
فرصت خوبی برای آنان است تا پیشرفت کرده 
و به مجالس مهم دعوت شوند اما برخی مداحان 
معتقدند حضور آنها در صداوسیما با دعوت 
جام جم و برای بهره جامعه از مداحی آنان است. 
این روابط برخی اوقات تیره و برخی اوقات پررنگ 
می شود اما آنچه در روزهای گذشته رخ داده نشان 
از کمرنگ بودن روابط دارد. روز گذشته محمود 
کریمی از مداحان معروف گفته است: »در این 
برهه تصمیم گرفتم مجلس برگزار کنیم اما 
تصویر بیرون ندهیم تا کمی حال درونی خودم 
بهتر شود. یعنی تصمیم گرفتم طبق خواست 
رسانه جلو نروم. رسانه بنای ضربه زدن به هیات 
را دارد برای همین معارف پخش نمی کند و صرفاً 
سینه زنی نشان می دهد« کمی پیش از آن قطع 
یک مداحی خبر ساز شد. همزمان با راهپیمایی 
22بهمن ماه، شعرخوانی میثم مطیعی در یک 
اجتماع مردمی، صدای او از آنتن تلویزیون قطع 
شد. در پی این ماجرا میثم مطیعی مداح ویژه 
راهپیمایی 22بهمن به حذف اشعارش در پخش 
زنده تلویزیونی، در صفحه شخصی خود در توئیتر 
چنین واکنش نشان داد: »حق مردم نه زمین بازی 
و دست اندازی ست. حق مردم نه چنین صنعت 
خودروسازی ست. حق مردم… قطع می شود… 
آهنگ پخش می شود… مجری: بله… می رویم 
به شهرستان ها… برمی گردند به شعرخوانی 
مصلی! اما ابیات مهمی ناشنیده می ماند… خسته 
نباشید!« پس از آن بر اساس آنچه مجری ویژه 

برنامه 22بهمن تلویزیون عنوان کرده، رئیس 
سازمان صداوسیما با قطع شعرخوانی میثم 
مطیعی ـ از مداحان کشورمان ـ روی آنتن زنده 
برخورد کرده و آنچه اتفاق افتاده صرفا تصمیم 

شخصی ناظر پخش بوده است. 
 گزینش مداحان 

به  دیگری  ایرادات  مداحان  برخی  البته 
صداوسیما دارند مانند سال ۹2 که عبدالرضا 
هلالی از مداحان نسل جوان ضمن گلایه از 
تلویزیون در پخش گزینشی و سلیقه ای مداحی ها 
گفته بود: »صدا و سیما ادعایش این است که ما 
برای همه سلایق برنامه می سازیم، اما یک بارهم 
سراغ ما نیامدند.« وی در پاسخ به این پرسش که 
چه شد با حامد زمانی همخوانی کردید؟! گفته بود: 
من  اگر با دید حرفه ای نگاه می کردم، نباید این کار 
را می کردم، من می گویم که یک مخاطبان خاصی 
به جلسه امام حسین)ع( نیامدند، ولی وقتی 
آهنگ هایی مانند »بوی سیب« که با آهنگ است، 
را بیشتر می پسندد، من از این فرصت استفاده 
کردم. من از قبل برای امام حسین)ع( و امام 
زمان)عج( خوانده بودم، دست حامد زمانی درد 
نکند که اگر نبود صد سال دیگر تلویزیون صدای ما 
را پخش نمی کرد! ایشان را من از خیلی سال پیش 
می شناختم، بعد هم سر این قطعه پیشنهاد داد که 
برای امام رضا)ع( بخوانیم، امسال به من گفت و من 
گفتم: فکر نمی کنم من را پخش کنند که تا آخر 

به همین ترتیب خواندیم که خوب هم اجرا شد. 
 انتقاد دو طیف به برخی مداحان

سال گذشته هم یک عضو مجمع روحانیون با 

بیان اینکه در زمان حیات حضرت امام به هیچ 
وجه این گونه نبود، گفت: ایشان ضمن پایبندی 
جدی به مراسم سوگواری امام حسین)ع( و سایر 
اولیای دین، بسیار مراقب بودند که در این گونه 
مراسم، مطالب سست ارائه نگردد و رفتار نادرست 
و غیرمنطبق با اهداف مهم عزاداری و مجالس امام 
حسین)ع( صورت نگیرد. حجت الاسلام مجید 
انصاری افزود: »متاسفانه صداوسیما تبدیل به 
محلی برای بیزینس مداحان یا به بیان دیگر 
معرفی »بیزینس منهای مداح شده است. مداحان 
در تلویزیون تمرین صدا کرده و هرچه در زبانشان 
چرخید بیان می کنند. در حالی که نه محتوای کلام 
برخی از آنها اسلامی است و نه ادبیاتی که به کار 
می برند، فاخر و نه دستاورد این اقدام شان موجب 
تحکیم دین و باور مردم و جذب جوانان به ائمه 
اطهار می شود.« اصولگرایان هم چنین انتقاداتی 
دارند مانند حجت الاسلام تقی رهبر که می گوید: 
مداحان بر اساس وظیفه ای که دارند، باید به مدح 
و ثنای ائمه بپردازند و تحت هیچ شرایطی چیزی 
نگویند که خدای ناکرده دون شان معصومین 
باشد. چراکه نسبت دادن مساله ای نامربوط و 
حتی تمجیدهایی خارج از قاعده موجب وهن 
دین و چهره های ارزشمند دینی خواهد شد. عضو 
جامعه روحانیت مبارز در ادامه سخنانش گفت: 
اینکه یک مداح به خودش اجازه می دهد حکایتی 
توهین آمیز را به امام حسین )ع( نسبت بدهد نه 
تنها هیچ توجیهی ندارد، بلکه موجب دلخوری 
و ناراحتی پیروان آن حضرت خواهد شد. من 
نمی   دانم مسائلی از این قبیل را از کجا می آورند و 

کجا خوانده اند. من خودم چندین کتاب خوانده و 
مشخصاً کتابی با عنوان »کربلا، نقشه راه« نوشته ام، 
به هیچ وجه مطلبی ندیده و سراغ ندارم که شان 
امام را پایین بیاورد. رهبر ادامه داد: همچنین 
باید متذکر شد، صداوسیما باید حواسش را جمع 
کند تا مداحی های مداحانی را که  شان ائمه را در 
نظر نمی گیرند برای مردم پخش نکنند. وی گفت: 
مداحان نباید بازارگرمی کنند، چون بازارگرمی 
باعث می شود اظهاراتی مطرح شود که به میان 
آمدن شان اصلًا زیبنده نیست. در پایان لازم 
می دانم تاکید کنم، مداحان حد خودشان را بدانند. 
روزنامه جمهوری اسلامی در نیمه سال گذشته با 
استناد به آثار شهید مطهری نوشت: »رسانه ملی 
هشدارهای شهید مطهری درباره تحریفات عاشورا 
و بی محتوا شدن مداحی ها و منبرها را پخش 
نمی کند. اگر پخش کند، نزد افکار عمومی زیر 
سؤال می رود که با توجه به این هشدارها چرا 
رسانه ملی هرچه در این قبیل محافل مطرح 
می شود را پخش می کند؟ در آن صورت، چاره ای 
غیر از این ندارد که مداحی های بی محتوا را پخش 
نکند. رسانه ملی، می تواند به جای این مداحی های 
تکراری بی محتوا و در بسیاری موارد موهن، 
عزاداری های پرمحتوایی که مداحان سنتی اجرا 
می کنند را پخش کند تا فرهنگ عاشورا و نهضت 
کربلا را آنگونه که متناسب با  شان امام حسین)ع( 
و شهدای کربلاست در جامعه نهادینه کند و از این 
فرصت گرانبها برای ارتقای فرهنگ مردم حداکثر 
بهره برداری را به عمل آورد. متأسفانه در بسیاری از 
محافل عزاداری وقت گرانبهای مردم که با اخلاص 
و عشق به شهدای کربلا حضور پیدا می کنند، بدون 
آنکه چیزی از فلسفه نهضت عاشورا نصیبشان شود 
تلف می گردد و ادامه این وضعیت، ظلم بزرگی به 
این مردم بااخلاص است و رسانه ملی هم با این ظلم 

همراهی می کند.«

انتقادات به عملکرد وزیر کار از زمان آغاز فعالیتش در دولت 
سیزدهم بیش از تمجید است. حتی نمایندگان اصولگرای مجلس 
یازدهم هم دل خوشی از اقدامات و تصمیمات او ندارند. اخراج 
فله ای کارمندان یکی از عملکردهای اوست که محل نقد بسیاری 
از آگاهان شد یا وعده هایش در حوزه اشتغال هم چندان مورد 
توجه قرار نگرفت. حجت ا... عبدالملکی دیروز در حاشیه نمایشگاه 
دستاورد های ۶ ماهه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در پاسخ به 
پرسشی درباره رفع فقر مطلق و فقر غذایی گفت: سیاست کلی ما در 
وزارت مردم در حوزه های تولیدی - در بیش از ۶۰۰ شرکت، سهام 
قابل ملاحظه ای داریم- افزایش تولید است و آن را ابلاغ کرده ایم 
که افزایش سودآوری باید از محل افزایش تولید و کاهش حاشیه 
سود محقق شود. وی افزود: در ستاد اقتصادی دولت هم دائما این 
بحث مطرح شده که برای سودآوری اقتصادی و رفاه مردم به صورت 
همزمان، سیاست اصلی درهمه حوزه ها افزایش تولید و البته افزایش 

شفافیت است که خود به خود منجر به کاهش قیمت خواهد شد.

     

فوتبال در مسیر تقویت 
روابط خارجی!

 بالاخره یك خبر خوب
 از وزارت کار 

 سرنوشت ویلای
 1800 متری 

ورزش می تواند تقویت کننده روابط میان کشورها باشد. در طول 
تاریخ بارها یک مسابقه ورزشی فارغ از نتیجه آن، دارای مزایای فراوان 
در عرصه دیپلماتیک بوده است. دیروز معاون اول رئیس جمهور 
در جلسه بررسی موضوعات مربوط به جام جهانی 2۰22 قطر بر 
ضرورت تدوین طرحی جامع برای همکاری های مشترک ایران 
و قطر در برگزاری جام جهانی 2۰22 تاکید کرد و افزود: تشکیل 
کمیته مشترک جام جهانی میان مسئولان مربوطه ایران و قطر 
می تواند گامی مهم و موثر در پیشبرد همکاری های فیمابین باشد. 
محمد مخبر با اشاره به مذاکرات صورت گرفته میان ایران و قطر 
برای همکاری جهت برگزاری رویداد جام جهانی 2۰22 قطر گفت: 
جام جهانی 2۰22 فرصت مناسبی برای توسعه و تعمیق مناسبات 
تهران و دوحه است و می تواند فصل جدیدی در روابط دو کشور 
ایجاد کند. وی از وزیر نیرو به عنوان ریاست کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی ایران و قطر خواست زمینه های لازم را برای 

گسترش مناسبات اقتصادی و تجاری فیمابین فراهم کند. 

معاون ارتباطات و پیگیری اجرای قانون اساسی معاونت حقوقی 
ریاست جمهوری در نامه ای به وزیر کشور، پیگیر تخلیه ویلای 
1۸۰۳ متری با اعیان ۶۸۴ متر در منطقه نیاوران تهران شد که در 
اختیار رحمانی فضلی وزیر کشور دولت سابق قرار گرفته بود. عزیزا... 
فضلی در نامه ای به احمد وحیدی وزیر کشور، ضمن درخواست برای 
پیگیری تخلیه ملک مذکور، به برخی جزئیات این واگذاری اشاره 
کرده است. در بخشی از این نامه آمده که رحمانی فضلی نه تنها 
هیچ گونه اجاره ای برای سکونت در ملک مذکور پرداخت نکرده، بلکه 
هزینه های سنگین نگهداری این ملک نیز از بیت المال پرداخت شده 
است. در این نامه تأکید شده ضمن بررسی چگونگی واگذاری این 
ملک به وزیر کشور سابق، اقدامات قانونی برای رفع تصرف از ملک 
مذکور که مصداق تبعیض ناروا است، انجام شود. پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت کشور پیروانتشار مطالبی درباره ملک سازمانی وزیر کشور 
سابق اعلام کرد که ملک مذکور در اختیار وزارت کشور قرار گرفته 

و به وزارت کشور تحویل داده شده است. 

واکاوی »آرمان ملی« از اظهارات مسعود پزشکیان در مورد عملکرد دولت: 

 چرا   از مشکلات 
 و فقر مردم 

چیزی نمی گویید؟
 حل مشکلات جامعه در گرو استفاده دولت از فرصت های پیش رو


